
DEEL 4

3· Het Nederlandse bestuur en de 'Aanwijzingen' van 1937

In het voorgaande deel had De Jong in verband met het vertrek van de
regering naar Londen een aantal ministers gebrek aan strijdbaarheid en
besluitvaardigheid verweten. De bestuurstaak van de ministers was in
bezet Nederland overgenomen door de ambtelijke hoofden van de
departementen van bestuur, de secretarissen-generaal. Naar het oordeel
van De Jong ontbrak het hun bepaald niet aan besluitvaardigheid, maar
toonden zij zich wel veel te meegaand. Alleen generaal Winkelman, aan
wie als opperbevelhebber van de strijdkrachten het regeringsgezag was
overgedragen, kwam na het lovend oordeelover diens houding tijdens de
Duitse invasie opnieuw positief naar voren. De Jongs beschrijving van
Winkelmans stoere houding leidde niet tot noemenswaardige discussie,
wel die van het optreden van de secretarissen-generaal. Het debat ging in
eerste instantie over de positie die deze ambtenaren na het vertrek van de
regering innamen en over de eonsequenties die zij moesten verbinden aan
de 'Aanwijzingen' die de Nederlandse regering in 1937 had laten
opstellen om haar ambtenaren richtlijnen te geven voor het geval het tot
een vijandelijke bezetting zou komen. Naar zijn mening waren de
'Aanwijzingen' na het vertrek van de regering naar Londen allerminst een
duidelijk richtsnoer voor ambtelijk handelen: zij waren, aldus De Jong,

, 'een uitvloeisel van wat, zo zouden wij het willen uitdrukken, door
nationaal fatsoen en nationale waardigheid voorgeschreven werd zolang de
oorlog duurde'. (M)

De Jong prees generaal Winkelman, die industriëlen de instructie had
gegeven alleen voor fysieke overmacht van de bezetter te zwichten en te
berusten in schending van de 'Aanwijzingen'. Het na de capitulatie
gevormde college van secretarissen-generaal had echter, aldus de schrij-
ver,

, 'de "Aanwijzingen" niet alleen naar de letter, maar (wat minstens zo
belangrijk is) ook naar de geest volledig naast zich neer gelegd [...]- zulks in
duidelijke tegenstelling tot Winkelman'. (M)

Klein legde De Jong en zijn collega's een aantal vragen voor over de
waarde die door alle betrokkenen aan de 'Aanwijzingen' moest worden
gehecht. Hij vroeg zich af of ze wel helder, goed en betrouwbaar waren
gesteld en wees erop dat in mei 1940 door deskundigen uiteenlopend
werd gedacht over de interpretatie. Bovendien:

, 'Kon men het van het niet politiek geschoolde bedrijfsleven en het
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